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استاندار کرمان:

خدمات گهرزمين در بحث 
معين اقتصادي قابل تقدير است

مراسم تجليل از دانش آموزان برتر منوجان 
استاندار کرمان، برخي  با حضور وزير صمت، 
مديران مجموعه گهرزمين و تعدادي از مديران 
گزارش  شد.به  برگزار  شهرستاني  و  استاني 
روابط عمومي و امور بين الملل شرکت سنگ 
آهن گهرزمين،در اين مراسم مهندس عليرضا 
اقدامات  به  اشاره  با  وزيرصمت  حسيني  رزم 
منوجان،  اقتصادي  معين  توسط  شده  انجام 
وظيفه اصلي معين ها را توانمندسازي مردم و 
گسترش کسب وکارهاي خرد اعلام کرد.دکتر 
علي زيني وند استاندارکرمان نيز در اين مراسم 
عنوان کرد: خدمات معينهاي اقتصادي در قلعه 
گنج و منوجان قابل تقدير است.وي در ادامه 
با اشاره به اينکه فعاليتهاي گهرزمين بعنوان 
معين اقتصادي منطقه منوجان از ارزيابي خوبي 
برخوردار است، خواستار توسعه و گسترش اين 

فعاليتها شد.

نشست همکاريهاي مشترک 
صنعت و دانشگاه در مجتمع 

صنعتي چادرملو
ميان  همکاري  توافقنامه  انعقاد  پي  در 
دانشگاه صنعتي امير کبير، دانشگاه اردکان و 
شرکت معدني و صنعتي چادرملو و تاسيس 
مرکز نوآوري، تحقيق و توسعه اين شرکت در 
امير  نو آوري دانشگاه صنعتي  و  فناوري  برج 
جمعي  و  علمي  هيات  اعضاي  رييس،  کبير، 
کبير  امير  دانشگاه  استادان  و  معاونين  از 
پس از بازديد 2 روزه از مجتمع هاي معدني 
با  مشترک  نشستي  در  چادرملو  صنعتي  و 
مديران، مشاوران و مجريان طرح هاي توسعه 
شرکت به بررسي راه هاي توسعه همکاري في 
مابين پرداختند.در اين نشست مهندس ناصر 
تقي زاده مدير عامل شرکت معدني و صنعتي 
چادرملو با ارائه گزارشي از موفقيت هاي سال 
گذشته اين شرکت در زمينه توليد، افزايش بهره 
وري، کاهش هزينه ها و مصرف انرژي و اجراي 
ضوابط زيست محيطي و تدابير کاهش دهند 
آسيب هاي ناشي از کرونا، مهمترين استراتژي 
قابليت  توان و  با  را که مرتبط  هاي چادرملو 
هاي دانشگاهيان و مراکز علمي و تحقيقاتي 
و شرکت هاي دانش بنيان ميباشد، هوشمند 
سازي فرايند اکتشاف، استخراج و توليد جهت 
و  انرژي  مصرف  کاهش  وري،  بهره  ارتقاي 
داخلي سازي قطعات صنعتي و ماشين آلات 
عنوان کرد وگفت: در حال ورود به اکتشاف در 
معادن عميق هستيم و قطعاً در اين راه نيازمند 
بهر گيري از فناوريها و نوآوريهاي به روز مي 
باشيم لذا اين همکاري دانشگاه با صنعت، گام 
عملي و بزرگي است براي نزديک کردن نگرش 
هاي آکادميک و خلاق با نگرش هاي صنعتي 
و توليدي، که مي تواند تحولات عظيمي را در 
بستر مراکز علمي و توليدي کشور به ارمغان 
دربهاي  کرد  تاکيد  چادرملو  عامل  آورد.مدير 
اين شرکت به روي تمامي محققان، نوآوران و 
متخصصان فني و تخصصي باز است و از هر 
گونه پيشنهاد هاي عملي و اثربخش در تحقق 
اهدافمان استقبال ميکنيم.مهندس تقي زاده 2 
اولويت ديگر اين شرکت را که در دستور کار 
قرار گرفته است، ساخت سلولهاي خورشيدي و 
ممبرانهاي اب شيرين کن عنوان کرد و افزود: 
زمينه  اين  در  گذاري  سرمايه  گونه  هر  اماده 
هستيم.دکتر معتمدي رييس دانشگاه صنعتي 
اميرکبير نيز با اعلام اينکه در برنامه راهبري 
دانشگاه، بدنبال حل مشکلات بخشهاي توليد و 
صنعت و مهارت افزايي هستيم اظهار اميدواري 
کرد: دستاورد اين بازديد ارائه طرح ها و برنامه 
هاي کاربردي و عملياتي براي تداوم همکاري 
عملي و تنگاتنگ صنعت و دانشگاه باشيم .خانم 
دکتر بهجتي رييس دانشگاه اردکان نيز با ابراز 
اين  تحصيلي  گرايشهاي  تطبيق  براي  تمايل 
دانشگاه با نيازهاي صنعت گفت: خوشبختانه 
ديوار هاي بي اعتمادي مابين صنعت و دانشگاه 
برداشته شده و تلاش داريم با بهره گيري از 
ظرفيت و توان علمي و دانشجويان در خدمت 

رفع نيازهاي صنعت باشيم.

 ترکيه گوي رقابت را 
از ايران ربود

و  توليدکنندگان  انجمن  دبير 
صادرکنندگان آب هاي معدني و آشاميدني از 
و ضمن  داد  خبر  صادرات  پايين  آمار  و  افت 
اگر  حتي  گفت:  وضعيت  اين  دلايل  تشريح 
توليد کنندگان در بازارهاي بين المللي حضور 
پيدا کنند، به دليل بالا بودن قيمت تمام شده 
نمي توانند با ترکيه رقابت کنند.  پيمان فروهر 
با بيان اينکه آب بسته بندي در ايران صادرات 
مختلف  دلايل  به  کرد:  اظهار  نيست،  محور 
طي 10 تا 15 سال گذشته صادرات آب هاي 
زير  به  نزولي داشته و حتي  روند  بسته بندي 
يک ميليون دلار رسيده است.  به گفته وي 
قيمت تمام شده آب بسته بندي در ايران به 
قابل  بانکي  يعني تسهيلات  مالي،  بار  واسطه 
ترکيه  در  نيست.  ترکيه اي  رقيب  با  مقايسه 
بخواهند  که  توليدکنندگاني  پاي  زير  بانک 
صنعتي راه بياندازند فرش قرمز پهن مي کند 
و معادل 80 تا 90 درصد مجموعه تسهيلات با 
نرخ بازگشت قابل صرف نظر پرداخت مي کند. 
اما در ايران اين نرخ بازگشت به صورت چراغ 
خاموش به 30 درصد هم مي رسد.  دبير انجمن 
توليدکنندگان و صادرکنندگان آبهاي معدني 
حمل  سنگين  کرايه  همچنين  آشاميدني  و 
از کارخانه تا مرز و از مرز تا بازار هدف و ضعف 
بنيه مالي واحدهاي توليدي را از دلايل ديگر آمار 
پايين صادرات در اين بخش عنوان کرد و گفت: 
با توجه به اينکه صنعت آب بسته بندي صنعتي 
استراتژيک نيست، واحدهاي توليدي در اين بخش 
به لحاظ اقتصادي ضعيف هستند و توان حضور در 
بازارهاي صادراتي و پرداخت هزينه براي حضور در 

نمايشگاه هاي بين المللي را ندارند.  

 ارزان فروشي 
در صادرات ميلگرد

عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس 
گفت: طي بررسي ها مشخص شد که در برخي 
کشورهاي  براي  انگيزه  ايجاد  دليل  به  موارد 
از  ارزان تر  ميلگرد  عوارض،  جبران  و  خارجي 
طاهري  مي شود.مصطفي  صادر  داخل،  فروش 
ارزان فروشي در صادرات ميلگرد، اظهار  درباره 
اينکه  وجود  با  موارد  برخي  در  اکنون  داشت: 
ميلگرد  به  فولاد  و  انرژي مصرف شده  و  برق 
که محصولي با ارزش تري است تبديل مي شود، 
ميلگرد با قيمت پايين تري نسبت به داخل به 
افزود:  مي رسد.وي  فروش  به  کشورهاي  ساير 
اين موضوع دلايل مختلفي دارد از جمله آنکه 
کشورهاي مقصد که به دنبال واردات مواد خام و 
نيمه خام فولادي هستند، عوارضي براي واردات  
شمش فولاد در نظر نمي گيرند. بنابراين شمش 
ايران وجود دارد، وارد  با همان قيمتي که در 
کشور مقصد مي شود اما از آنجا که کشورهاي 
مقصد براي واردات ميلگرد که محصولي نهايي 
است، عوارض وضع مي کنند، ميلگرد با قيمت 
وضع  با  که  مي شود  ارائه  آنها  به  پايين تري 
عوارض، واردات براي کشورهاي مقصد از نظر 
اقتصادي به صرفه باشد.وي با بيان اينکه براي 
جبران اين موضوع ما بايد براي صادرات مواد 
خام خود عوارض وضع کنيم،  اضافه کرد: در 
بررسي و پيگيري ها مشخص شد که در برخي 
کشورهاي  براي  انگيزه  ايجاد  دليل  به  موارد 
خارجي و جبران عوارض، ميلگرد ارزانتر از داخل 
عرضه مي شود.وي درباره برخي خبرها مبني بر 
اينکه در طرح توسعه و توليد پايدار زنجيره فولاد 
که در کميسيون صنايع و معادن بررسي شده و 
در حال حاضر در نوبت بررسي در صحن علني 
است، فولاد قيمت گذاري شده است، توضيح داد: 
مي شود  عرضه  بورس  در  فولاد  طرح،  اين  در 
بنابراين قيمت گذاري انجام نمي شود. بر اساس 
از اعضاي  اين طرح کميته فولاد که متشکل 
مختلف است، قيمت پايه فولاد را تعيين مي کند 
قوانين  اساس  بر  و  بورس  در  فولاد  عرضه  اما 
و  صنايع  کميسيون  است.عضو  آن  در  حاکم 
معادن مجلس با بيان اينکه سقفي براي قيمت 
فولاد در طرح کميسيون صنايع و معادن در نظر 
گرفته نشده است، تصريح کرد: در حال حاضر 
توليدات فولادي به صورت کامل در بورس عرضه 
نمي شود، به طور مثال در سال هاي 99 و 98 
تنها 25 درصد از برخي محصولات فولادي در 

بورس عرضه و مابقي در بازار سياه عرضه شد.

 بارفروشان موظف به 
صدور فاکتور معتبر هستند

گفت:  تهران  بارفروشان  اتحاديه  رييس 
مغازه داران مي توانند به هنگام خريد حضوري 
از ميدان مرکزي ميوه و تره بار فاکتور معتبر و 
فاکتور  بارفروشي  اگر  و  کنند  دريافت  رسمي 
بازرسان  اعلام،  صورت  در  نکرد  صادر  معتبر 
اتحاديه، تعزيرات و صمت قطعا به آن رسيدگي 
و با فرد متخلف برخورد خواهند کرد.مصطفي 
دارايي نژاد در پاسخ به اين سوال که بسياري 
صدور  و  فاکتور  صدور  عدم  از  داران  مغازه  از 
فاکتور جعلي در ميدان مرکزي ميوه و تره بار 
گله دارند و مي گويند نبود فاکتور رسمي براي 
آنها مشکلاتي را در سطح شهر و به هنگام بازديد 
دستگاه هاي نظارتي ايجاد کرده و آيا نظارتي بر 
اين موارد داريد يا خير؟ گفت: در ميدان علاوه 
از  نمايندگاني  بارفروشان،  اتحاديه  بازرسان  بر 
وزارت صمت و تعزيرات نيز حضور دارند و به 
طور مرتب ميدان را رصد مي کنند.وي ادامه 
داد: همه کساني که براي خريد به اين ميدان 
مراجعه مي کنند مي توانند در صورت تمايل 
فاکتور خريد دريافت کنند. به فروشندگان نيز 
شده  صادر  فاکتورهاي  بايد  که  کرديم  اعلام 
سربرگ و مهر معتبر داشته باشند. اگر بارفروشي 
هم فاکتور ارائه نداد مي توانند به تعزيرات، بازرسان 
اتحاديه يا صمت مستقر در ميدان مراجعه و فرد 
متخلف را معرفي کنند.  قطعا اين موارد پيگيري 
خواهد شد.رييس اتحاديه بارفروشان اضافه کرد: اين 
روند شامل حال مغازه داراني مي شود که به صورت 
حضوري به ميدان مراجعه مي کنند. اما اگر مغازه 
داري به صورت تلفني يا از طريق دلالان و واسطه ها 
خريد انجام داد، قابليت پيگيري و رصد وجود ندارد.

تعيين نرخ جديد شيرخام به بعد 
از انتخابات موکول شد!

رئيس هيات مديره انجمن صنفي گاوداران 
ايران با بيان اينکه تعيين نرخ جديد شير خام 
موکول  جمهوري  رياست  انتخابات  از  بعد  به 
زيان  حال  در  شدت  به  دامداران  شد،گفت: 
هستند.سيد احمد مقدسي با بيان اينکه تعيين 
نرخ جديد شير خام به بعد از انتخابات رياست 
جمهوري موکول شد، گفت: متأسفانه شرايط 
توليد مناسب نيست و توليدکنندگان به شدت در 
حال زيان هستند.وي درباره اينکه هفته گذشته 
قرار بود در جلسه اي درباره نرخ جديد شيرخام 
قيمت هاي  و  مطرح  کارشناسي  بحث هاي 
پيشنهادي بررسي شود، افزود: مسئولان مربوطه 
اصلاً اجازه مطرح شدن موضوع را ندادند و بحث 
فعلاً منتفي شد.مقدسي با اشاره به اينکه قيمت 
تمام شده توليد شيرخام روز به روز بالاتر مي رود، 
گفت: نرخ مصوب شيرخام در حال حاضر 4 هزار 
500 تومان در هر کيلوگرم و قيمت تمام شده 
توليد هم اکنون 6 هزار و 260 تومان است.وي با 
بيان اينکه با توجه به شرايط خشکسالي دامداران 
در تأمين علوفه هاي خشبي با مشکلات عمده 
مواجه هستند، افزود: قيمت ذرت علوفه اي، کاه، 
کلش و يونجه روز به روز در حال افزايش است و 
توليدکنندگان را با مشکلات زيادي مواجه کرده 
است.مقدسي درباره اينکه آيا دولت براي وقفه اي 
که در تعيين نرخ شيرخام ايجاد کرده و به منظور 
جلوگيري از زيان توليدکنندگان، تسهيلاتي را 
طي اين مدت براي آنان در نظر گرفته است؟، 
گفت: هيچ تسهيلاتي در نظر گرفته نشده است، 
دولت فقط جو و ذرت و سويا را تأمين مي کند که 

اين کار هم به سختي انجام مي شود.

اخبار اخبار

بورسي  کالاهاي  صادرات  موانع  رفع  گفت:  وزير صمت  معاون 
در قالب مکانيزم هاي بورس کالا و صادرات طلا و جواهرآلات و رفع 
موانع اين حوزه با توجه به ظرفيت هاي مناسب ارزي آوري اين صنعت 

ضروري است.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ايران، حميد زادبوم، در چهل 
رايزنان  جايگاه  بر  تاکيد  ضمن  صادرات  توسعه  کارگروه  نهمين  و 
بازرگاني سازمان توسعه  بازارهاي هدف، گفت: رايزنان  بازرگاني در 
و  آذربايجان  ارمنستان،  روسيه،  چين،  کشورهاي  به  ايران  تجارت 

عمان اعزام شده اند.
سازمان  نمايندگان  افزود:  ايران  تجارت  توسعه  سازمان  رئيس 
توسعه تجارت ايران در کشورهاي مذکور و نيز در عراق و افغانستان 
در راستاي کمک به تجار و بازرگانان به منظور افزايش ظرفيت هاي 

تجاري في مابين ايران و کشورهاي هدف آماده هستند.
دبير شوراي عالي توسعه صادرات غيرنفتي، ادامه داد: همچنين 
رفع موانع صادرات کالاهاي بورسي در قالب مکانيزم هاي بورس کالا 
و نيز صادرات طلا و جواهرآلات و رفع موانع و مشکلات اين حوزه 

با توجه به ظرفيت هاي مناسب ارزآوري اين صنعت ضروري است.
در اين جلسه همچنين تأکيد شد تا در جهت سياست هاي کلان 
وزارت صمت، تيک هاي تأييد صادرات و واردات بر روي سامانه جامع 
تجارت و سامانه گمرک ايران به حداقل برسد. لذا مقرر شد در اجراي 
اين سياست تمامي دستگاه هاي مرتبط با صادرات کالا و خدمات بايستي 

همکاري هاي لازم را جهت مانع زدايي از صادرات به عمل آورند.
وزارت  پيشنهادات  بررسي  راستاي  در  مي سازد،  خاطرنشان 
امور اقتصادي و دارايي در خصوصي حذف مجوز ساير دستگاه هاي 
رينگ  در  شده  معامله  صادراتي  کالاهاي  خصوصي  در  اجرايي 
با حضور  و  فوريت  قيد  با  مقرر شد جلسه اي  کالا،  بورس  صادراتي 
مرکز  مقررات،  دفتر  وزارت صمت،  توليدي  معاونت هاي  نمايندگان 
تجارت الکترونيک، گمرک ايران، معاونت بازرگاني داخلي و معاونت 
ايران  تجارت  توسعه  سازمان  در محل  وزارت صمت  برنامه  و  طرح 

برگزار شده و متن مصوبه پيشنهادي تهيه و به دبيرخانه شوراي عالي 
صادرات ارسال شود.

گفتني است، در راستاي اجراي مفاد بند )ث( تبصره )6( قانون 
اخير سازمان  اقدامات  و  پيگري ها  و  بودجه سال 1400 کل کشور 
توسعه تجارت ايران مقرر شد تا وزارت امور اقتصاد و دارايي نسبت 

به ارسال فوري نقطه نظرات و پيشنهادات اقدام کنند.
همچنين، عنوان شد اتحاديه ملي توليد و صادرات طلا و جواهر 
با ابلاغ و اجرايي شدن ضوابط پيشنهادي بانک مرکزي در خصوص 
انجام  از  قبل  و  فعلي  شرايط  در  گرانبها  فلزات  واردات  و  صادرات 
اصلاحات لازم مخالف است و تشکل يادشده خواستار رفع موانع سر 
راه توليد، اشتغال و ارزآوري طلا و جواهرآلات و اعتماد به بنگاه هاي 

معتبر و فعال اين صنعت شدند.
در ادامه اين نشست، مطابق پيشنهاد گمرک ايران در خصوص 
ضرورت پيش بيني ضوابط جداگانه براي تسهيل و تسريع فرآيند صادرات 
بنگاه هاي صادراتي معتبر و خوشنام )موضوع مصوبات هيأت وزيران و 
کارگروه هاي صادرات کشور در خصوص انتخاب و معرفي صادرکنندگان 
ممتاز و نمونه( در گروه هاي کالايي مختلف از جمله طلا و جواهر، مقرر 
شد کليه دستگاه هاي اجرايي دست اندرکار صادرات و خدمات دهنده به 
صادرکنندگان، نسبت به تهيه بسته هاي تشويقي و حمايتي در راستاي 

پشتيباني و مانع زدايي از فرايند صادرات غيرنفتي اقدام تا پس از تأييد 
کارگروه توسعه صادرات اجرايي شود.

توسعه  کارگروه  قبلي  تصميمات  پيرو  شد  مقرر  همچنين 
صادرات، سازمان ملي استاندارد ايران حداکثر ظرف يک هفته نسبت 
به ارسال پيش نويس بسته تشويقي صادرکنندگان برتر جهت بررسي 

در جلسات کارگروه توسعه صادرات اقدام کنند.
در اين نشست تصميم بر اين شد تا در خصوص اصلاح ضوابط 
فلزات گرانبها جلسه فوق العاده در محل  واردات  و  اجرايي صادرات 
سازمان توسعه تجارت ايران و با حضور معاونت امور صنايع وزارت 
ايران،  استاندارد  ملي  سازمان  ايران،  گمرک  مرکزي،  بانک  صمت، 
برگزار  الکترونيک  تجارت  مرکز  و  واردات  و  صادرات  مقررات  دفتر 

شده و جمع بندي جلسه مذکور به بانک مرکزي منعکس شود.
ضوابط  مجدد  بررسي  ضرورت  به  توجه  با  است،  ذکر  به  لازم 
اجرايي صادرات و واردات فلزات گرانبها در شرايط فعلي مقرر شد 
اتاق بازرگاني ايران و اتحاديه توليد و صادرات طلا، جواهر و فلزات 
در  پيشنهادي  نظرات  نقطه  ارسال  به  نسبت  فوريت  به  گران بها 
خصوص پيش نويس ضوابط اجرايي صادرات و واردات فلزات گرانبها 

به دبيرخانه شوراي عالي صادرات و بانک مرکزي اقدام کنند.
در پايان با عنايت به اهميت جايگاه ارزآوري از صادرات فلزات 
تأمين  و  صادرات  راه  سر  مشکلات  و  موانع  رفع  و ضرورت  گرانبها 
مواد اوليه مورد نياز اين صنعت مقرر شد کليه دستگاه هاي اجرايي 
دست اندرکار از جمله سازمان ملي استاندارد ايران )در خصوص زمان 
)در خصوص  ايران  عيار(، گمرک  تعيين  و  نمونه برداري ها  هزينه  و 
معطلي محموله هاي وارداتي و صادراتي در گمرکات اجرايي( و بانک 
صدور  و  صادراتي  محموله هاي  اصل  ارزيابي  خصوص  )در  مرکزي 
هزينه بر  رويه هاي  کاهش  و  بروکراسي ها  حذف  به  نسبت  مجوزها( 
در فرايند ورود مواد اوليه شمش فلزات گرانبها و صدور محصولات 
ساخته شده ظرف حداکثر 10 روز اقدام کرده و گزارش اقدامات را 

به دبيرخانه شوراي عالي صادرات منعکس کنند.

در حالي که وزير راه و شهرسازي از معرفي يک ميليون و 300 
هزار خانه خالي به سازمان امور مالياتي خبر مي دهد، معاون حقوقي 
اين سازمان گفت: تا کنون سامانه اسکان هيچ خروجي اي نداشته است.
مهلت دو ماهه ثبت نام مالکان و مستأجران در سامانه املاک و 
اسکان کشور چهارشنبه 19 خرداد به اتمام رسيد. اين مهلت قانوني از 
19 فروردين آغاز شده بود و قرار بود که تا 19 خرداد ماه به اتمام برسد.
با اين حال اين سامانه هنوز مسدود نشده و در حال فعاليت است.

و  راه  وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاون  محمودزاده  محمود 
شهرسازي مي گويد هنوز تصميم قطعي درباره تمديد ثبت اطلاعات 
سکونتي خانوارها در سامانه اسکان تا مهر ماه اتخاذ نشده و قرار است 

شنبه در اين خصوص تصميم گيري شود.
برخي شنيده هاي تأييد نشده حاکي است ميزان استقبال خانوارها 
از ثبت وضعيت سکونتي و مالکيت خود در سامانه اسکان، بسيار کمتر از 
ميزان پيش بيني شده است؛ وزارت راه و شهرسازي نيز به هيچ عنوان 
حاضر به شفاف سازي نسبت به ورودي و خروجي سامانه ملي املاک 

و اسکان نيست.
از سوي ديگر محمد اسلامي وزير راه و شهرسازي بارها از معرفي 
1 ميليون و 300 هزار واحد خالي از سکنه به سازمان امور مالياتي براي 

صدور برگه هاي جريمه مالياتي خبر داده است.
موضوعي که تا کنون هيچيک از مقامات ارشد سازمان امور مالياتي 

آن را تأييد نکرده اند.
محمود عليزاده معاون فني و حقوقي سازمان امور مالياتي در گفت 
وگو با خبرنگار مهر درباره صدور برگه هاي مالياتي براي مالکان واحدهاي 
از سکنه در پايان تيرماه امسال اظهار کرد: بر اساس ماده 54  خالي 
مکرر قانون ماليات هاي مستقيم، هر واحد مسکوني در هر سال مي تواند 
120 روز خالي از سکنه باشد؛ اين 120 روز تا پايان تيرماه به سر برسد؛ 
البته اين 120 روز مي تواند هم به صورت متوالي در يک سال باشد و 
هم متناوب؛ البته واحدهايي که خالي هستند، معمولاً به صورت متوالي 

خالي مي مانند.
وي ادامه داد: بنابراين تا پايان تيرماه امسال اين 120 روز مجوز 
قانوني براي خالي ماندن واحد مسکوني به اتمام مي رسد؛ اما از اول مرداد 
ديگر هر روزي که خالي بماند، به عنوان واحد خالي از سکنه محسوب 
شده و مشمول جريمه مالياتي موضوع ماده 54 مکرر قانون ماليات هاي 

مستقيم خواهد شد؛ به موجب اين قانون، ما خروجي اي که سامانه املاک 
و اسکان به سازمان امور مالياتي به عنوان واحدهاي خالي از سکنه ارائه 

مي دهد، ملاک قرار مي دهيم.
برگه هاي مالياتي خانه هاي خالي دي ماه صادر مي شود

معاون فني و حقوقي سازمان امور مالياتي تصريح کرد: مي بايست 
اين اطلاعات را که دريافت کرديم، به موجب قانون بودجه 1400، دي 

ماه برگه تشخيص اين مدت که خالي بوده را براي مالک صادر کنيم.
وي در پاسخ به اين سوال که از طرف معاونت مسکن و ساختمان 
در  موجود  خالي  واحدهاي  سوي  از  ليستي  شهرسازي،  و  راه  وزارت 
سامانه اسکان به سازمان امور مالياتي ارائه شده يا خير؟ گفت: تا کنون 
خروجي اي نداشته؛ چون هنوز مردم مي توانند به سامانه املاک و اسکان 
اين  کنند؛  ثبت  را  خود  اطلاعات  مذکور،  سامانه  در  و  کنند  مراجعه 
اطلاعات به اين شرح است که هر شخص سرپرست خانوار مي بايست 
وارد سامانه شده و کد ملي خود را با کد پستي محل سکونت خود با هم 
الصاق و اعلام کند دارنده اين کد ملي در اين کد پستي سکونت دارد؛ 
بر اين اساس هر واحد مسکوني اگر داراي کاربر يا سکنه باشد، از ماليات 

مذکور در ماده 54 مکرر قانون ماليات هاي مستقيم، معاف مي شود.
عليزاده در خصوص اظهارات وزير راه و شهرسازي مبني بر اينکه 
تا کنون يک ميليون و 300 هزار واحد مسکوني به سازمان امور مالياتي 
معرفي شده، تصريح کرد: خروجي سامانه اسکان، تا کنون واحد مسکوني 
خالي از سکنه نبوده؛ چون الصاق مذکور صورت نگرفته و خروجي اي 
که دقيقاً مشخص کند کدام واحد مسکوني خالي از سکنه است، از اين 

سامانه تا کنون به دست نيامده است.
وي يادآور شد: احتمالاً محتواي سامانه اسکان تا کنون بدين شکل 
تکميل نبوده که بتواند چنين اطلاعاتي را به ما بدهد؛ به موجب قانون 
ما صرفاً مي توانيم به واحدهايي که از طريق سامانه املاک و اسکان، بر 
خالي بودن صحه گذاشته شود را ملاک قرار دهيم؛ نمي توانيم خودمان 

غير از خروجي سامانه، اقدام ديگري انجام دهيم.
از پالايشي که  آيا غير  اينکه  امور مالياتي درباره  معاون سازمان 
سامانه اسکان و وزارت راه و شهرسازي انجام مي دهد، سازمان مالياتي 
يک پالايش ديگر هم بايد اتجام دهد؟ بيان کرد: خير؛ به موجب قانون، 
سازمان امور مالياتي بايد همان خروجي سامانه اسکان را ملاک اعمال 
ماليات قرار دهد؛ اگر واحد مسکوني اي که از طريق سامانه اعلام شود، 

خالي از سکنه باشد، مشمول تعيين ماليات مربوطه خواهد شد؛ مگر 
اينکه مالک آن نسبت به اين موضوع اعتراض کند که اين واحد خالي از 

سکنه نبوده است.
وي ادامه داد: بر اساس قانون ماليات هاي مستقيم، اگر مالکي نسبت 
به تعيين ماليات براي واحدي که خالي از سکنه تشخيص داده شده، 
معترض باشد، با ارائه اسناد و مدارکي که ارائه مي دهد، در هيئت حل 
اختلافي که به اين منظور تشکيل مي شود، مورد بررسي مجدد قرار 

مي گيرد.
از حقوقي ها هم ماليات بر واحدهاي خالي از سکنه مي گيريم

عليزاده در خصوص اينکه چرا مالکان حقوقي واحدهاي مسکوني در 
سامانه املاک و اسکان شناسايي نمي شوند؟ گفت: حقوقي ها صرفاً مالک 
واحد هستند و خانوار محسوب نمي شوند؛ بلکه خانوارهايي که ساکن آن 
واحد مسکوني که متعلق به مالک حقوقي است، بايد سکونت خود در آن 
واحد را اعلام کنند؛ حقوقي ها بايد به مستأجران يا کاربران خود اعلام 
کنند تا در سامانه اسکان، کد پستي محل سکونت خود را با کد ملي 

خانوار ساکن آن واحد، الصاق کند.
وي در پاسخ به اين پرسش که آيا با اين روش، نهادهاي حقوقي 
مثلًا يک بانک، مي تواند به راحتي تعدد واحدهاي متعلق به خود را پنهان 
کند يا نه؟ گفت: ما ساير اطلاعات را از ديگر ذي نفعان داريم؛ مثلًا 
از شرکت پست کد پستي واحدهاي مسکوني را داريم از شهرداري ها 
املاکي که داراي پروانه ساختماني هستند را داريم و…؛ به طور کلي هر 
کد پستي يا هر محل سکونت بايد يک کاربر با کد ملي سرپرست خانوار 
داشته باشد؛ اگر چنين وضعيتي تعريف نشود، آن واحد به عنوان خالي از 

سکنه تعريف مي شود و مشمول ماليات مي شود.
معاون سازمان امور مالياتي در پاسخ به اين پرسش که آيا اجراي 
قانون ماليات بر خانه هاي خالي، به سال جاري مي رسد يا به سال آينده 
موکول مي شود؟ گفت: همين حالا هم در حال اجراست؛ همه ما مکلف 
شده ايم تا به سامانه اسکان مراجعه کرده و کد ملي خود را با کد پستي 
محل سکونت الصاق کنيم، و اين نشان دهنده آن است که قانون مذکور 
در حال اجراست.وي خاطرنشان کرد: قانون ماليات بر خانه هاي خالي، 
يک قانون بازدارنده است تا هيچ واحدي خالي از سکنه نماند اگر واحدي 
خالي از سکنه است، بايد به اجاره داده شود در غير اين صورت مشمول 

ماليات خواهد شد.

کارشناس اقتصاد و تحليلگر بازارهای مالی گفـت: علی رغم اينکه 
انتظار می رفت طرح ماليات بر عايدی سرمايه به نفع مردم در راستای 
کاهش سفته گری و بردن دست دلالان باشد، اما کاهش قدرت خريد 
مردم و گران شدن املاک درآينده از ويژگی های منفی اين طرح است.

به گزارش اخبار صنعت، يکی از مهمترين موضوعاتی که همواره بر 
سر کارآمدی و تصويب آن بحث بود، موضوع ماليات بر عايدی سرمايه 
است که به تازگی در مجلس شورای اسلامی تصويب شده اما چرا اين 
موضوع نتوانسته نظر کارشناسان اقتصادی را جلب کند اخبار صنعت در 
گفت و گو با عبدالله مشکانی کارشناس اقتصاد وبازارهای مالی آن را مورد 

تحليل قرار داده است.
عبدالله مشکانی کارشناس اقتصادی و تحليلگر بازارهای مالی در 
گفت وگو با اخبار صنعت به مشکلات وايراداتی که حول مصوبه ماليات 
بر عايدی سرمايه مجلس شورای اسلامی وجود دارد پرداخت وگفت: 
متاسفانه در حالی که طرح ماليات بر عايدی سرمايه می بايست يک 
طرح بسيار کارآمد و در راستای جلوگيری از هر گونه سوداگری باشد، 
به دليل غفلت از مسائل و موضوعات مهمی به ضد خود تبديل شده 
اينکه اقشار پردرآمد، دلال و يا دهک های ثروتمند  اتفاقا به جای  و 
را نشانه بگيرد، مستقيما روی اقشار متوسط به پايين و ضعيف جامعه 
هدف گذاری کرده است که از اين منظر طرح ماليات بر عايدی سرمايه 

به شدت زير سوال می رود.
وی درباره چگونگی ايراداتی که بر طرح وارد است به اخبار صنعت 
بيشتر توضيح داد و بيان داشت: ببينيد شايد در وهله اول اين موضوع 
خوب جلوه داده شود که مجلس با تصويب طرح ماليات بر عايدی سرمايه 
راه درازی که مدت های پيش بايد پيموده می شد، را طی طريق کرده و 
از اين به بعد با استقرار اين پايه مالياتی بسياری از مشکلات حول دلالی 
و سفته بازی حل می شود اما در واقع اينگونه نيست، متاسفانه مردم 
شايد در حال حاضر متوجه پيامدهای وحشتناک اين مصوبه نشوند، اما 
قطعا ديری نمی پايد که به حقيقت اين موضوع و از دست رفتن سرمايه 

های خود آگاه می شوند.

وی دراين باره با ذکر مثالی تصريح کرد: آنچه اين طرح بر سر آنها 
می آورد، اتفاق وحشتناکی است که در سال های آينده در عمل متوجه 
آن می شوند. به عنوان مثال ده سال آينده مردم می بينند دولت برای 
عايدی بيشتر از همين پايه مالياتی چگونه از آنها ماليات گرفته و گرانی 
بيشتری بخصوص در بخش املاک حاکم گرديده است تا دولت از اين 
بستر برای اخذ ماليات های بيشتر از مردم به نفع خود استفاده کند. نرخ 
مسکن به دليل اين موضوع با دستکاری خود دولت بالا می رود مثلا 
وقتی مسکن متری يک ميليونی به متری ده ميليون تومان برسد، دولت 
از محل طرح ماليات بر عايدی سرمايه از فروشنده 30 درصد ماليات می 
خواهد،يعنی صاحب خانه 100 متری بعد از فروش با کسر مالياتی که 
به دولت پرداخته می تواند واحد مسکونی 80 متری خريداری کند، در 
حالی که اين طرح در خارج از کشور و در کشورهای توسعه يافته در 
يک شکل و يک قالب مشخص برای همگان درصورت های مختلف مورد 

استفاده قرار نمی گيرد.
توضيح  باره  اين  در  اقتصادی  مسائل  تحليلگر  مشکانی  عبدالله 
بيشتری داد و گفت: وقتی قرار باشد مثلا 30 درصد از هزينه فروش 
ملک به عنوان ماليات به دولت داده شود فروشنده 30 درصد از قدرت 
خريد خود را در خريد واحد مسکونی جديد از دست می دهد، اين 
موضوع ظلم بزرگی به مردمی است که برای سوداگری و سفته بازی 
اقدام به تغيير مسکن خود نمی کنند بلکه به منظور افزايش متراژ يا 
نوسازی واحد مسکونی خود هر چند سال يک بار خريد و فروش دارند.

وی خاطر نشان کرد: در خارج از کشور اين طرح به مناطقی ) فقط 
برخی مناطق( تعلق می گيرد و اين ماليات تخصيص پيدا می کند که 
آن منطقه به خاطر هزينه های دولتی که برای تامين و رشد زير ساخت 
های شهری پرداخته شده، تعلق می گيرد چرا که با افزايش و بستر 
سازی بيشتر برای توسعه زير ساخت های شهری آن منطقه، به تبع 
قيمت زمين و مسکن و مستغلات درآن منطقه رشد می کند، بنابراين 
چون قدرت خريد هم رشد می کند و منطقه توسعه پيدا کرده اگر خانه 
100 متری داشته باشيد با فروش آن خانه در منطقه ومحله ديگری 

می توانيد خانه 150 متری بخريد، از اين رو دولت وقت 20 درصد از 
ماليات واحد مسکونی آن ملک را می گيرد نه اينکه اين موضوع مشمول 

کل کشور شود.
عبدالله مشکانی کارشناس و تحليلگر مسائل اقتصادی توضيح داد: 
اما در ايران وقتی چنين پايه مالياتی برای همه به صورت يکسان در 
نظر گرفته و اعمال می شود مشخص است که به دليل پرداخت ماليات 
و وجود تورم قدرت خريد افراد به شدت از دست می رود. ضمن اينکه 
جدای از اينکه در اين مصوبه دولت بخشی از اموال مردم را به ناحق را 
غصب می کند، دهک های ضعيف جامعه قدرت خريد مسکن را از دست 
می دهند و دهک های ثروتمند جامعه به سرعت اين طرح ها و قوانين را 
دور می زنند، بنابراين در اين مصوبه عدالتی رعايت نشده و تلاشی برای 
خانه دار شدن اقشار ضعيف جامعه نشده است وعدالت مالياتی در آن  به 
هيچ وجه رعايت نشده است و به نظر می رسد بيش از اينکه به افزايش 
قدرت خريد مردم فکر شده باشد، کاهش قدرت خريد مردم يعنی طبقه 

متوسط به پايين را نشانه رفته است. 
استاد اقتصاد و بازارهای مالی دراين باره خاطر نشان کرد: متاسفانه 
در طی مراحل مختلف از طبقات پايين جامعه ماليات می گيرد و هزينه 
های بسياری را به آنها تحميل می کند، يک بار با چاپ پول، پول مردم 
را بی ارزش می کند و برای بار دوم نيز با طرح های اينچنينی که قدرت 
خريد مردم از آنها گرفته می شود ناترازی های بزرگی در اقتصاد و در 
زندگی مردم ايجاد می شود که قطعا در زندگی مردم موثر است از اين 
جهت انتظار می رود قبل از تصويب هر طرحی کارشناسان و رسانه ها 
آن را به صورت کامل واکاوی کنند تا مشکلات حقوقی و اقتصادی آن 
رفع شود ضمن اينکه برای جلوگيری از تبعات و پيامدهای طرح ماليات 
بر عايدی سرمايه بايد از همين امروز اين طرح با دقت وبررسی جزييات 
آن مورد اصلاحات اساسی قرار بگيرد تا کشور را از درگير شدن در بحران 
های بزرگ اقتصادی نجات دهيم وگرنه خشت اول چون کج گذاشته 
شده، اميدی به بالا رفتن و اجرای درست اين طرح و سودمند بودن آن 

برای اقتصاد و مردم نمی رود.

معاونوزيرصمت:موانعصادراتطلاوجواهررفعميشود

معاون سازمان مالياتي: تاکنون يک خانه خالي هم به سازمان مالياتي معرفي نشده است

کارشناس اقتصادی و تحليلگر بازارهای مالی در گفت و گو با »اخبار صنعت«؛

خشت اول طرح ماليات بر عايدی سرمايه کج گذاشته شد

رئيس سازمان توسعه 
تجارت خبر داد؛

امکان 
مشاهده 
آنلاين 
ميزان 
بازگشت ارز 
حاصل از 
صادرات

امکان  از  ايران،  تجارت  توسعه  سازمان  کل  رئيس 
صادرات  از  حاصل  ارز  بازگشت  ميزان  اطلاعات  مشاهده 
توسط صادرکنندگان و از طريق سامانه جامع تجارت خبر 

داد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ايران، حميد زادبوم 
از  حاصل  ارز  بازگشت  ميزان  اطلاعات  مشاهده  امکان  از 
جامع  سامانه  طريق  از  و  صادرکنندگان  توسط  صادرات 
تجارت خبر داد و اظهار داشت: با پيگيري هاي انجام شده 
توسط سازمان توسعه تجارت ايران و اقدام ارزشمند مرکز 
صادرکنندگان  پس  اين  از  الکترونيکي،  تجارت  توسعه 
مي توانند با مراجعه به سامانه جامع تجارت و از طريق مسير 
عمليات ارزي -مشاهده اطلاعات ارزي -بازگشت ارز حاصل 
از صادرات، ميزان ايفاي تعهدات ارزي خود را مشاهده کنند.

وي افزود: همچنين صادرکنندگان مي توانند اطلاعات 
بازگشت ارز حاصل از صادرات خود را به تفکيک روش هاي 
ارز  فروش  شامل  صادرات  از  حاصل  ارز  بازگشت  مختلف 
واگذاري  خود،  صادرات  مقابل  در  واردات  نيما،  سامانه  در 
سپرده  ارزي،  بدهي  پرداخت  غير،  به  صادراتي  کوتاژهاي 
گذاري ارزي و فروش ارز به بانک هاي عامل و صرافي هاي 
مجاز را در فاصله زماني حداکثر 24 ساعت بعد از رفع تعهد 

مشاهده کنند.
فروش  داد:  ادامه  تجارت  توسعه  سازمان  کل  رئيس 
ريالي ثبت و تأييد شده در بازه زماني 22 فروردين 97 تا 

16 مرداد 97 نيز در اين سامانه قابل مشاهده است.
امکان  شده  ايجاد  دسترسي  با  کرد:  اعلام  زادبوم 
گزارش گيري ميزان ايفاي تعهدات ارزي بر اساس روش هاي 

مختلف با هدف تحليل کارشناسي و ارزيابي ايفاي تعهدات 
مقايسه اي  و  تحليلي  گزارش هاي  تهيه  همچنين  و  ارزي 

فراهم شده است.
وي ابراز اميدواري کرد که در صورت ارسال اطلاعات 
و  صادرات  زمان  تفکيک  به  صادراتي  کوتاژهاي  به  مربوط 
ايجاد تناظر ميان ايفاي تعهدات ارزي ايفا شده و کوتاژهاي 
ارزي  تعهدات  ايفاي  وضعيت  مشاهده  امکان  صادراتي، 
فراهم  مختلف  سال هاي  تفکيک  اساس  بر  صادرکنندگان 
ابزارهاي  از  استفاده  امکان  صورت  اين  در  و  شد  خواهد 
تشويقي از جمله معافيت مالياتي، استرداد ماليات بر ارزش 
ايجاد  همچنين  و  صادراتي  مشوق هاي  پرداخت  افزوده، 
محدوديت ها به صورت متمرکز و بر اساس صادرات و ايفاي 

تعهدات ارزي ساليانه فراهم خواهد شد.


